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  موضوع مــورد بررسی )دستور کار(

 ( صمت سازمان معدنی صنایع و معادن امور محترم معاونت: کننده ارائه) استان معدنی و فولادی صنایع ساختی زیر حوزه مشکلات و موانع بررسی

 

 دوگوی دولت و بخش خصوصی خراسان رضوی بررسی شگفتدر دبیرخانه شورای 

ین بخش، اهای پیش روی فعالان بخش معدن در زمینه حقوق دولتی، تامین گاز، حمل و نقل و دیگر موانع کسب و کار در موضوعات و چالش

 موضوع بیست و چهارمین جلسه دبیرخانه شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی خراسان رضوی بود.

ه توسعه در بتان رو اکبر لبافی، رئیس این دبیرخانه در ابتدای این نشست که به صورت برخط برگزار شد، اظهار کرد: خراسان رضوی اسعلی 

ن بوط به تامیعات مربخش صنایع معدنی و فولادی است و علیرغم اینکه این خطه در حوزه کشاورزی حرفی برای گفتن دارد، اما به خاطر موضو

ن م از تمام ایروست. در حوزه فولاد نیز ظرفیتهایی داریم؛ اما به خاطر محدودیتهای موجود نمی توانیرزی با مشکلاتی روبهآب، بخش کشاو

 ظرفیتها استفاده کنیم.

غول به هزار میلیارد تومانی واحدهای مستقر در منطقه سنگان خواف، اظهار کرد: شرکتهای بزرگی در آن منطقه مش15وی با اشاره به گردش مالی 
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فعالیت اند که تامین کننده بخش قابل توجهی از مواد اولیه شرکتهای فولادی کشور هستند. اما در حال حاضر با مشکلات زیرساختی موجود، 

بزرگترین واحد فولادی استان به خاطر محدودیت برقی با ظرفیت کمی مشغول به کار است. در حوزه صنایع معدنی نیز به خاطر کمبود گاز به 

ز انرژی یژه در نیمه دوم سال، شاهد فعالیت واحدها با ظرفیتی کمتر از آنچه باید، هستیم. این شرایط ناشی از فراهم نبودن بسترهای بهره مندی او

 های گاز و برق در این استان است. 

ه در این ام نمایند کایع اقدبه تامین سوخت ملبافی تصریح کرد: صاحبان صنایع معدنی می گویند به خاطر کمبود گاز در نیمه دوم سال، باید نسبت 

 . فاده نماییمحو استنزمینه نیز دچار مشکلات و محدودیتهایی هستند و این مسائل باعث شده از ظرفیتهای کنونی استان نتوانیم به بهترین 

قوق دولتی ححاسبات مگفت: در استان ما وی از موضوع نحوه محاسبه حقوق دولتی معادن به عنوان یکی از دستورکارهای این نشست نام برد و 

وانند تب آنها نمی ن ترتیمعادن براساس ارزیابی فاکتور فروش صورت میگیرد و این باعث می شود که زیان بیشتری به معدنکاران وارد گردد. بدی

د. موضوع ان باشبخش خصوصی است بهره برداری لازم را به نسبت تورم موجود داشته باشند. این باعث شده بحث حقوق دولتی مورد اعتراض

، مورد ه وجود داردر حاشیداصلی اشکال در اجرای این قانون است. لذا تعیین حقوق دولتی براساس فاکتور فروش، با توجه به اعداد و ارقامی که 

 قبول بخش خصوصی نیست.

 کاران به نحوه محاسبات حقوق دولتی معادناعتراض معدن
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ور، درنظر در کش خانه معدن استان در خصوص این موضوع تصریح کرد: موضوع اصلی محاسبه حقوق دولتی معادن اما غلامرضا نازپرور، رئیس

ی، ردد. از طرفنمی گ گرفتن بهای ماده معدنی در محل معدن است؛ بر همین اساس، این حقوق در استان های دیگر براساس فاکتور فروش محاسبه

 ر رسمی وجودفاکتو ن دریافت نشده و مبنای مستندی برای محاسبات وجود نداشته است؛ اما حتی اگرفاکتور فروش رسمی از معادن نیز تاکنو

 داشته باشد، باز هم به نظر ما محاسبات حقوق دولتی براساس آنها، رسمی نیست. 

ه معادن ضوع آسیبی بین موابر شود و اوی افزود: نحوه محاسبه حقوق دولتی در استان ما باعث شده یکباره حقوق دولتی بهره برداران معدن ده بر

 کوچک مقیاس می زند. ضمن اینکه حقوق دولتی لازم به پرداخت از سوی معادن با تاخیر به آنها اعلام شده است. 

ای ه فرد برکهایی  رئیس خانه معدن خراسان رضوی خاطرنشان کرد: نباید حقوق دولتی را بر مبنای فاکتور فروش رسمی محاسبه نمود. هزینه

 . ه قرار گیردمحاسب بسته بندی و کارهای دیگر انجام داده را نباید در محاسبات لحاظ نمود؛ بلکه همان نرخ خام ماده معدنی باید مبنای

 نازپرور از استعلام های مربوط به بهره برداری از معادن به عنوان یکی دیگر از موضوعات مورد انتقاد بخش خصوصی نام برد و گفت: در سال

مانع زدایی ها شاهد سنگ اندازی مضاعف در دستگاه ها برای بهره برداری از معادن هستیم. تقاضای ما این است که دستگاه ها در چارچوب 

عادن به بخش خصوصی پاسخ بدهند؛ اما متاسفانه برخی از ادارات، بخشنامه ها را به سلیقه خود تفسیر و موانعی ایجاد می کنند که اوضاع قانون م

گوید را بدتر نموده است. به طور مثال، با ادغام میراث فرهنگی و گردشگری، وقتی از میراث فرهنگی استعلام می گیریم، بخش گردشگری می
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 دنی مدنظر ما مربوط به حوزه پروانه نگاری است! در حالی که ما اصلا چنین چیزی در قانون معادن نداریم. منطقه مع

 وی تاکید کرد: دستگاه های دولتی باید طبق قانون معادن عمل کنند.

صورت  صوص از مرکزخر این استعلامی دنازپرور اذعان کرد: اینکه معادن معاف از مالیات الزام به ارائه فاکتور رسمی شوند، مرسوم نیست. باید 

فراوری  ا مادهبگیرد. نمی توان برای همه درصد مشخصی از فروش را برای حقوق دولتی مشخص نمود. درصد محاسبه فروش ماده خام معدنی 

 شده متفاوت است. درخواست ما این است که این موضوع از سوی سازمان صمت استان از مرکز استعلام گردد. 

 بخش خصوصی به خاطر نحوه پاسخگویی میراث فرهنگی به استعلامات معدنی سردرگمی

در خصوص استعلامات بهره برداری از معادن نیز اظهار کرد: چارچوب استعلامات و مهدی هادی، سرپرست امور معادن سازمان صمت استان نیز 

گردیده است؛ اما اخیرا میراث فرهنگی و گردشگری پاسخ هایی به قانون معادن مشخص  24دستگاه های پاسخ دهنده به استعلامات در ماده 

استعلامات می دهد که بخش خصوصی را سردرگم نموده است. در گذشته، میراث فرهنگی باید براساس ابنیه و آثار تاریخی واقع در معدن به 

قرار دارد، به استعلام ها پاسخ مثبت داده نمی شوند. لذا، لازم  استعلام ها پاسخ می داد؛ اما اکنون تنها به خاطر اینکه یک معدن در مسیر گردشگری

 است دستگاه های استعلام شونده در چارچوب قانون عمل کنند.
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 ی برای حقوقع معدنهادی درباره محاسبه حقوق دولتی معادن نیز گفت: براساس مصوبه اخیر شورای عالی معادن، درصدی از فروش معدنی صنای

ی ه شورای عالرصدی کدد. معادن فاکتور فروش را صادر میکنند و در اختیار ما می گذارند و ما برای محاسبه این حقوق، دولتی محاسبه میشو

 معادن اعلام کرده را مبنا قرار می دهیم. 

ما اگر ه می کند؛ ااسبمح وی افزود: اگر حقوق دولتی بر پایه ماده معدنی فراوری شده محاسبه شود، درصدی از فروش ماده معدنی فراوری شده را

نگان، سواف و خیک معدن، ماده اش را خام بفروشد، محاسبه براساس درصدی از قیمت فروش ماده غیر فراوری شده خواهد بود. در منطقه 

دولتی قوق حیم تا قراردادهای معادن و فاکتورهای فروش معادن را سال گذشته دریافت کردیم و به حداقل میانگینی برای قیمت فروش رسید

 .محاسبه گردد. از طرفی، ما محدودیتهای قانونی نیز داریم و با این وجود، به دنبال حمایت از بخش خصوصی نیز هستیم

البته  ی بوده است؛مارگیرهادی اذعان کرد: اگر تاخیری در اعلام حقوق دولتی صورت گرفته، به خاطر کمبود بازرسان و نیروها برای بازرسی و آ

ریمه صمت ج ای هرگونه دیرکرد در پرداخت حقوق دولتی به دلیل ارسال دیرهنگام محاسبات این حقوق از سوی سازمانسعی می کنیم بر

 چندانی اعمال نکنیم. 

فروش  سرپرست امور معادن سازمان صمت استان ادامه داد: همکاران ما در شهرستانها رصدهای میدانی را انجام میدهند و مسئولان فنی ماهانه آمار

نکته  به ما اعلام می نمایند و این اعلام با تایید بهره بردار است و این گزارشات مسئول فنی به ما، یکی از مبنای محاسبات حقوق دولتی است. را
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ل در ای که درباره تفاوت محاسبات حقوق دولتی در استانها وجود دارد، اینکه عیار مواد معدنی در استانهای مختلف متفاوت است و به همین دلی

 استانها در این زمینه تفاوتهایی را شاهدیم. 

بنای جبوریم بر ممو ما  وی افزود: نکته دیگر اینکه برخی از بهره برداران با ما همکاری نمی کنند و اطلاعات فروش خود را ارائه نمی دهند

یم با بخش ی توانممحاسبه نماییم. از طرفی،  وضعیت معادن همجوار و میزان فروش آنها، میانگین قیمتی درنظر بگیریم و حقوق دولتی را

 لی نداریم. یز مشکنخصوصی در این زمینه جلساتی داشته باشیم و به اتفاق نظر برسیم. در زمینه استعلام قانونی از مرکز برای محاسبات 

 لزوم جلوگیری از تضییع حقوق بخش خصوصی معدنی

دن عث پایمال شکه با اسان رضوی نیز ابراز کرد: در زمینه حقوق دولتی معادن تا جاییحسین خانی زاده، دبیر خانه صنعت، معدن و تجارت خر

برخی مواقع  گوید باید لحاظ گردد؛ زیرا درحقوق کارفرما و تضصییع حقوق دولت نشود، به آن اذعان داریم؛ اما نکاتی که بخش خصوصی می

 ن است که بهما ای ستگاه های دولتی، جانب دولت بیشتر گرفته شود. تقاضایاجحاف حق صورت میگیرد و شاید در محاسبه این حقوق از سوی د

 گونه ای عمل شود که حق معدنکاران تضییع نگردد. 

وگوی استان نیز در جمع بندی مباحث این دستورکار گفت: به نظر می رسد طبق توافقی که بین خانه معدن و لبافی، رئیس دبیرخانه شورای گفت

گیرد، می توان هم از مرکز درباره روند تعیین حقوق دولتی استعلام نمود و هم اینکه، از استانهای دیگری که دارای ظرفیت سازمان صمت صورت 
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 معدنی هستند، در این خصوص پرس و جو کرد تا محاسبه حقوق دولتی در آنها ارزیابی گردد. این دو روش می تواند مبنا و معیار محاسبه حقوق

 باشد.دولتی معادن استان 

 مشکل کمبود کامیون برای حمل مواد معادن کوچک

 ستانی کاملای که ادر ادامه این نشست، نازپرور، رئیس خانه معادن خراسان رضوی به تشریح دستورکار دوم پرداخت و گفت: در خراسان رضو

 حمل و نقل. معدنی است، معضلات بسیاری برای فعالان این بخش وجود دارد؛ از جمله مشکلات موجود در حوزه

برای معادن  یابد، یافتن کامیونوی افزود: وضعیت به گونه ای است که به محض اینکه فروش مواد معدنی از منطقه سنگان خواف افزایش می

م در اتاق ه ای هکوچک مقیاس، سخت می شود. از طرفی، در سال گذشته در سه نوبت افزایش کرایه حمل را شاهد بودیم. در این زمینه جلس

ا هجوم آنج هکامیون ها ب بازرگانی برگزار نمودیم اما به نتیجه ای با بخش حمل و نقل نرسیدیم. وقتی در منطقه سنگان اعلام حمل بار میشود،

 ودروعادن کوچک خمبرای  میبرند؛ زیرا شرکتهای آن منطقه برای حمل مواد خود ارقام بالاتری پرداخت می کنند. این باعث می شود گاها دو ماه

 یافت نشود. لازم است توزیع عادلانه ای در این زمینه صورت گیرد.

نازپرور تصریح کرد: امروز هزینه حمل مواد معدنی به گونه ای است که کرایه حمل برخی خاکهای صنعتی سه چهار برابر ارزش آن ماده معدنی  

برد. نکته دیگر اینکه اگر قرار است افزایش قیمتی در کرایه ها صورت  است و این مساله، توجیه اقتصادی را برای فعالیت در این زمینه از بین می
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اه متولی، به گیرد، از قبل به معادن اطلاع داده شود و یکباره اتفاق نیفتد تا آنها بتوانند ذخیره لازم را انجام دهند. قیمت گذاری ها از سوی دستگ

 قیمت گذاری حداقل یک نماینده از بخش معدن حضور داشته باشد.صورت رسمی اعلام گردد. ضمن اینکه تقاضا داریم در جلسات 

های این ندبطبق یکی از  قانون برنامه توسعه ششم یه عنوان یکی دیگر از معضلات بخش معدن استان نام برد و گفت: 43وی از نحوه اجرای ماده 

هایی به اهالی ساکن در منطقه و بخش کشاورزی خسارت یع معدنی،های صنابرداری از معادن و فعالیتدر مواردی که به دلیل بهرهماده قانونی، 

های مذکور و درصورت وارد جبران خسارتفروش آنها، به درصدآنها برسد، علاوه بر عوارض آلایندگی، با تصویب شورای معادن استان تا یک

 .یابددرگیر اختصاص می د نیاز منطقههای بهداشتی، درمانی و عمرانی مورشدن آسیبهای عمومی، به فعالیت

اما دستگاه  حاسبه گردد؛ش باید میک درصد از فرو« تا»نازپرور تصریح کرد: اما اکثر دستگاه ها از این ماده اطلاعی ندارند. طبق این ماده قانونی، 

ین عادن دیگر ارای مبده است و های دولتی همان یک درصد را درنظر می گیرند. از طرفی، این رقم فقط برای حوزه معدنی سنگان خواف اعلام ش

 موضوع توجیهی ندارد.

مصوب شده و اخذ می  در حال حاضر در منطقه خواف 43هادی در پاسخ به این ادعا اذعان کرد: یک درصد از فروش مواد معدنی در اجرای ماده 

 گردد و صرف آبادانی همان منطقه می شود.
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 نرخ حمل در کشور یکسان است

رایه ک 1397ز سال اکرد:  ل و نقل اداره کل راهداری خراسان رضوی نیز درباره انتقادات مطروحه در بخش حمل و نقل ابرازخانی، رئیس اداره حم

 1397ز سال ماید؛ اما اعلام ناحمل جاده ای براساس تن کیلومتر تعیین و اعلام شد و به سازمان راهداری اجازه داد با تعیین نرخ شاخص، ارقام را 

از  ن نرخ گذارییز، اینسال این تعیین نرخ شاخص از طریق تشکلهای صنفی اتفاق می افتاد. از اواخر پارسال و اردیبهشت امسال تا اواخر پار

 سوی سازمان راهداری به شکل یکسان در سراسر کشور انجام شد.

ی ن نرخ یکسانم اکنواوت داشته باشد اما هوی افزود: نرخ های قبلی براساس عرضه و تقاضا متفاوت بود و در استانهای مختلف ممکن بود تف

ر هنگام ینکه دااعلام گردیده است. علت افزایش قیمتها در سال های گذشته نیز، هزینه های مترتب بر بخش حمل و نقل بوده است. ضمن 

 .بوده است کشور را داشته و ارقامش کمتر از بسیاری از استانها 27محاسبه کرایه براساس تن کیلومتر، استان ما رتبه 

شده  اوگان روبرومبود نکخانی اذعان کرد: با توجه به اولویت انتقال کالاهای اساسی از بنادر، ممکن است برخی شهرستانها به طور مقطعی با 

 باشند اما لازم است اعلام نیاز صورت گیرد تا نسبت به فراخوان ناوگان اقدام نماییم. 

توزیع نامناسب خودرو یکی از مسائل مدنظر معادن است؛ در زمان نیاز سنگان، اول ناوگان آنها تامین  لبافی نیز در این خصوص ابراز کرد: عدم
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 میشود و سپس ناوگان مورد نیاز معادن کوچکتر تامین می گردد. این توزیع ناوگان باید عادلانه و درست و به موقع صورت گیرد. 

قدینگی خراسان درصد گردشگر ن 13تا  12رای عوارض آلایندگی نیز گفت: بالغ بر وی درباره محاسبه یک درصد از فروش شرتهای معدنی ب

سنگان کمک  منطقه رضوی مربوط به شرکتهای منطقه سنگان خواف است. شرکتهایی که وابسته به صنایع بزرگ فولادی هستند باید برای توسعه

برای  خود را در صورت اجازه قانون، حتی تا سه درصد از فروشکنند. این شرکتهای بزرگ و حتی خصولتی میتوانند بیش از یک درصد و 

 عوارض آلایندگی بپردازند. این موضوع، پیشنهاد کمیسیون معدن در سال گذشته بود.

 معضلی به نام تامین گاز

ن سال به عنوا در نیمه دوموگوی خراسان رضوی با اشاره به مشکل تامین گاز واحدهیا معدنی در ادامه این نشست، رئیس دبیرخانه شورای گفت

به خاطر  یکی دیگر از موضوعات مورد بررسی در این نشست ابراز کرد: یکی از مشکلات جدی واحدهای معدنی، بحث تامین گاز است.

دی کلات جچار مشمحدودیتهای موجود، در استفاده از ظرفیتهای توسعه دچار مشکل هستیم. شرکتهای بزرگی داریم که امروز در این بحث د

 هستند و برخی به دنبال این هستند که ذخیره سازی سوخت را برای تولیدات خود در نیمه دوم سال انجام دهند.

دشتی، نماینده شرکت گاز خراسان رضوی نیز در این باره اظهار کرد: در حوزه تامین گاز در شرق کشور، موازنه تولید و مصرف با توجه به 

سال گذشته همه منابع گازی ما از منطقه خانگیران تامین میشد و این  10موازنه منفی را شاهد هستیم. در افزایش مصرف به هم خورده است و 
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استان را تامین میکرد اما هم اکنون خوشبختانه منابع گازی خانگیران تا حد امکان توسعه یافته است و اکنون گاز توزیعی این  6منطقه گاز 

 درصد گاز این پالایشگاه به خراسان رضوی تعلق می گیرد.85مصرف می شود و بیش از  پالایشگاه صرفا در استانهای خراسان

ام طول سال داریم که در تم ماهه شرکت گاز با صنایع معدنی اظهار کرد: علیرغم این مدت قرارداد، تمام تلاش خود را 8وی با اشاره به قرارداد 

خت مایع در ازی سوسبخش خانگی و مراکز حساس برای تامین گاز، همواره بر ذخیره  گاز بخش صنایع را تامین کنیم اما با توجه به اولویت

ت ارد و تمهیدادایم. هماهنگی لازم هم بین شرکت گاز و پخش فراورده های نفتی وجود واحدهای معدنی به ویژه واحدهای سیمانی تاکید داشته

 لازم برای ذخیره سوخت مایع شرکتها درنظر گرفته شده است. 

یط قانون بهبود مح 25ق ماده ماهه شرکت گاز عادلانه نیست، خاطرنشان کرد: از طرفی طب 8بافی نیز با بیان اینکه از نگاه بخش خصوصی، قرارداد ل

ان امین هر استورای تکسب و کار هیچ دستگاهی نمیتواند خدمات آب و برق و گاز صنایع را قطع کند مگر اینکه برای مدت محدود و با مجوز ش

م مشعل مان تربت جارکت سیاین اقدام را انجام دهد. دغدغه گازی از هم اکنون واحدهای سیمانی استان را دچار واهمه کرده است. در استان ما ش

حیط مدگی از سوی آلاین دومی برای سوخت مایع و جایگزین ندارد و اگر هم این مشعل را ایجاد کند، در صورت استفاده از سوخت مایع، به دلیل

 زیست توبیخ می گردد. 

کت دشتی در پاسخ اظهار کرد: ما هماهنگی ستادی لازم را برای استفاده حداکثری از ظرفیت گاز استان انجام داده ایم. اما برای مشعل دوم شر
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ارد، سایر شرکتهای سیمان غرب، باید ابتدا این ظرفیت ایجاد میشد و سپس، گاز تخصیص داده می شد. به جز سیمان غرب که مخازن لازم را ند

 سیمانی این ظرفیت را دارند. 

 خصصی دوستانظرات تدکتر ابراهیمی، عضو هیات علمی دانشگاه فردوسی مشهد نیز در اینباره پیشنهاد داد: برای حل این مشکل میتوان از ن

 دانشگاهی استفاده کرد و میتوانم برای این ارتباط، زمینه سازی لازم را ایجاد نماییم.

اتی و گاز، جلس کت نفتمحمدرضا افشین، رئیس اداره صنایع معدنی سازمان صمت استان نیز اذعان کرد: در بحث گاز با توجه به هماهنگی با شر

حث بور کلی، در طما به تشکیل داده ایم. سیمان شرق با توجه به اینکه منابع ذخیره سازی سوخت دوم را دارد، در حال دپوی سوخت دوم است. ا

 .ده ایمو گاز واحدهای صنعتی باید تمهیدات لازم را قبل از ایجاد مشکل پیش بینی کنیم و این موضوع را مدنظر قرار دا برق

 لازوم استفاده از ظرفیت راه آهن برای حمل ریلی مواد معدنی

 رد: راه آهنکابراز  از خواف اشاره ولبافی در بخش دیگری از این نشست به پیشنهادی برای استفاده از ظرفیت واگن برای حمل مواد معدنی 

 خراسان پیش از این، برای حمل نهاده های دامی از بندر امام هم اعلام آمادگی کرده است. 

از راه نازپرور در این باره گفت: بحث حمل ریلی مواد معدنی بسیار مهم است؛ ظرفیت بزرگی که می توان از آن در استان استفاده کرد. تقاضای ما 
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 ن است که اعلام نماید کدام مواد معدنی را می توان با واگن حمل کرد تا در این زمینه به فعالان بخش معدنی اطلاع رسانی نماییم. آهن ای

ت که ظرفیت ریلی آن منطقه میلیون تن در سال است و برنامه این اس 8افشین نیز ابراز کرد: ظرفیت فعلی منطقه سنگان در استفاده از حمل ریلی 

 ت.میلیون تن برسد و با دوخطه یا سه خطه کردن آن مسیر و استفاده از سقف ظرفیت، می توان به این مهم دست یاف 25به 

 ختلف فولادیتهای مموسی صفایی، رئیس بازرگانی راه آهن خراسان نیز گفت: واگن های متناسب با حمل مواد معدنی، تخصیص یافته و با شرک

بان بار و ند و با صاحکه کمک زم می توان این ظرفیت را افزایش داد. راه آهن خراسان نیز می تواند در این زمینهمکاری میشود اما با مذاکرات لا

ردد. ه آهن حمل گریق رافعالان این بخشها رایزنی نماید تا جلسات مشترک داشته باشند و بخشی از بار به ذوب آهن اصفهان و دیگر نقاط از ط

ران، می راه آهن ای اگنهاییزان خریدی است که از مجتمع استان صورت می گیرد. برای صادرات مواد معدنی نیز، با والبته این موضوع بستگی به م

 توان بار را به مقصد ترکمنستان حمل کرد. البته در این زمینه باید با مرکز و ترکمنستان رایزنی کرد.

پیک  مان شلوغی وا در زد صورت گرفته است. با استفاده از حمل ریلی هزینه هوی افزود: برای بنادر جنوبی هم تاکنون حمل ریلی به این مقاص

راه  رو نمیشویم.ان روبکم و زیاد نمی شود و تعرفه ها ثابت است و در زمان افزایش بار در هنگام برداشت محصولات کشاورزی، با کمبود ناوگ

یرد و ضرر و وقع انجام گمیه به انها نیز به واحدها کمک نماید تا تامین مواد اولآهن خراسان می تواند در لینک کردن واحدها با راه آهن دیگر است

 زیانی متوجه بخش تولید نشود.  
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ل مشکلات حشیم و برای شته بالبافی نیز در پایان گفت: باید جمع بندی لازم برای استفاده بیشتر از ظرفیتهای راه آهن در حمل کالاهای استان دا

 ا انجام دهیم.برنامه ریزی لازم ر

 مصوباتجمع بندی و

 مهلت پیگیری مسئول پیگیری مصوبات جلسه ردیف

 الف

و پیگیریهای خانه  با عنایت به اینکه حسب اعلام (30/10/1399در ارتباط با حقوق دولتی و چگونگی اجرای مصوبه شورای عالی معادن )

انها ر سایر استدین رویه اگرفتن ماده معدنی در محل معدن لحاظ میشود  و  محاسبه حقوق دولتی معادن با در نظر  ،معدن استان خراسان رضوی

قوق حاسان رضوی تان خرولیکن در اس (حقوق دولتی بر اساس بهای  ماده معدنی در محل معدن تعیین ابلاغ و وصول می گردد وجود دارد) نیز

ین ه شود که انظر گرفت بدون اینکه هزینه های حمل و نقل ،کیسه های حمل  و...در، وصول می گرددعیین و ت دولتی بر مبنای فاکتور فروش 

ایست با تی می بشدن معادن ،بخصوص معادن کوچک مقیاس شده است در صورتیکه حقوق دولباعث افزایش هزینه ها و غیر اقتصادی  موضوع

 یهذا پس از بحث و تبادل نظر توافق گردید:همان نرخ خام مواد معدنی محاسبه و وصول شود عل

ادن آیا در چارچوب مصوبه شورایعالی مع ، توسط سازمان صمت استان استعلام شود ،ارت صمتاز طریق معاون محترم معدنی وز-1

 و در خصوص ؟شو یا بر اساس فاکتور فرو ؟یست محاسبه و وصول شودمیبا مواد معدنی  خام (حقوق دولتی یا همان نرخ 30/10/1399)

از  ی..که بخش مهمیسه و.کسایر هزینه ها یی که ناشی از محاسبه بر مبنای فاکتور فروش بوجود می آید از قبیل هزینه ماشین آلات و حمل و 

 قیمت تمام شده به خود اختصاص می دهد نیز نظریه اخذ گردد.

لو چستان بکشور از جمله کرمان ،سیستان و  یتانهای معدننحوه تعیین حقوق دولتی از اس ،ستانسازمان صمت استان و خانه معدن ا-2

 و...استعلام نمایند .

سان رضوی ستان خراامعیار اجرا در  به عنوان  پاسخ فوق که حداکثر ظرف مدت زمان ده روز انجام خواهد شد پس از وصول دوبدیهی است 

 نیز قرار خواهد گرفت .

 

سازمان صمت 

 استان

سازمان صمت 

 استاان

سازمان صمت ، 

 خانه معدن 

 ده روز
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 ب

انون معهادن قه 24از نحوه پاسخ بهه اسهتعلامات موضهوع مهاده  ،یربط معدنیستگاه اجرایی متولی و بخش خصوصی ذنظر به اینکه د

دی در حهوزه بویژه در حوزه میراث فرهنگی و گردشگری گلایه دارند و برداشهت ههای سهلیقه ای و خهود تیسهیری یکهی از موانه  جه

یهی اجرا مقرر گردید ضمن طرح موضوع در شهورای گیهت و گهوی دولهت و بخهش خصوصهی بهه دسهتگاههای ،توسعه معدن می دانند

انون معادن ق 24صرفا در چارچوب ماده  گردد، خصوص محیط زیست ،آب منطقه ای ،میراث فرهنگی و گردشگری اعلام ه استان ب

 عینا پاسخ داده شود تا از ایجاد چالش های جدید برای صدور مجوز جلوگیری  شود.

میراث فرهنگی و 

گردشگری، آب 

منطقه ای، محیط 

 زیست و...

 مستمر

 ت
مقرر  ، مقیاس ودروها به ویژه برای معادن کوچکموضوع تامین کامیون برای حمل ماده معدنی و چگونگی تخصیص به موق  خ

ر بررسی قرا ورد بحث با دعوت اداره کل حمل و نقل پایانه ها از خانه معدن استان و تشکل های حمل و نقلی موضوع مو، گردید

 ودمیم گیری شائه و تصرا حل و فصل نماید ار حمل و نقل موان   تواند در هر شرایطی گرفته و راهکارهای مطلوب و منطقی که ب

اداره کل حمل و 

 نقل ، خانه معدن
 یک هفته

 پ

ادن فعالیت برداری از مع در مواردی که بدلیل بهره ،قانون برنامه ششم توسعه که اعلام می دارد 43ماده  5چگونگی و اجرای بند 

ا تصویب بیندگی های صنای  معدنی خسارت هایی به اهالی ساکن در منطقه و بخش کشاورزی آنها برسد ،علاوه بر عوارض آلا

 ران  خسارتشور ،جبنزد خزانه داری کل ک ، شورای معادن استان تا یک در صد فروش آنها پس از واریز به خزانه معین استان

ر گیر نطقه دمهای مذکور و در صورت وارد شدن آسیب های عمومی به فعالیت های بهداشتی ،درمانی و عمرانی مورد نیاز 

الی که در د )در حصبه در نظر گرفتن سقف یک در  یخصوص با توجه به اینکه خانه معدن به عنوان نماینده بخش ،اختصاص یابد

به دعوت سازمان  یندهآروز  15مدت ظرف در نشستی جداگانه  ،مقررشد لذا ،معترض است ، ن گردیدهبه حد اکثر تا ا%( تعیی 5بند 

ت و گو ورای گیشبین مسئولان محترم استان و خانه معدن موضوع بررسی و توافقات انجام شده به دبیر خانه  صمت استان، 

 منعکس گردد.

سازمان صمت، 

 خانه معدن
 روز 15

 
 


